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 CZK/EUR • 27,020 / 0,000 Kč       CZK/USD • 23,815 / –0,072 Kč       PX • 867,79 / –0,72 %       EURo StoXX 50 • 2989,03 / –1,02 %       Zlato • 1270,08 $ / +0,63 %

Menší stavební společnost Chládek & tintěra z Litoměřic je blízko nečekanému 
vítězství v největší soutěži na české železnici za deset let. Zásadní přestavbu 
trati mezi pražskou Hostivaří a Vršovicemi hodlá zrealizovat za 3,4 miliardy 
korun, což je nejblíže předpokládaným 3,6 miliardy. Pro firmu s ročními tržbami 
kolem miliardy by to byl největší projekt, do kterého se kdy pustila. obři jako 
Eurovia, Strabag, skupina Porr a OHL ŽS nabídli 4,2 miliardy a více.   Byznys / str. 4

Šlachta tlačí na šéfa 
policie a Chovance

Velitel protimafiánského 
útvaru Robert Šlachta, jeho 
první náměstek a někteří 
vedoucí odborů a expozitur 
jednotky chtějí k 1. červenci 
odejít do civilu. str. 2

Hyundai v Česku 
poprvé klesl zisk
Moravský závod automo-
bilky Hyundai vydělal loni 
5,5 miliardy korun, což 
bylo o 61 procent méně, 
a zároveň první pokles 
zisku od startu v roce 2008. 
Tržby se naopak vyšplhaly 
na rekord 126 miliard. str. 4

Banky se zbavují 
českých dluhopisů 
V trezorech českých bank 
ležely ke konci dubna 
české vládní dluhopisy za 
520 miliard korun, což je 
nejméně od prosince 2011. 
Lépe než stát bankám 
zhodnotí peníze ČNB. str. 6

Západní břeh Jordánu 
zaplavili izraelští vojáci
Izrael znásobil bezpečnost-
ní opatření a zrušil 83 tisíc 
cestovních povolení pro 
Palestince vydaných na 
dobu ramadánu. str. 8
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Češi prosázejí 
na fotbalové 
euro až 1,6 miliardy 
korun. věří především 
němcům a Francouzům.
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Milan ChovanEC: výroky 
pánů Pelikána a Babiše 
na adresu vedení policie 
jsou hrubým útokem na její 
nezávislost. Je to náhoda?

twitter.com/e15news

Devadesát let s Hurvínkem
hurvínek má mobil zatím 
od spejbla zakázaný, 
říká šéf uměleckého 
souboru divadla 
spejbla a hurvínka 
martin klásek.

páteční rozHoVor

str. 10–11

severočeši chtějí 
dostavět pražskou 
trať. Levně



n ANO se obává zásahů 
do vyšetřování. ČSSD 
hnutí vytýká, že rozvra-
cí policii cílenou před-
volební kampaní.

Pavel Otto
 

Velitel protimafiánského útvaru 
Robert Šlachta, jeho první 
náměstek a někteří vedoucí 
odborů a expozitur jednotky 
chtějí k začátku července odejít 
do civilu. S podporou vlivných 
státních zástupců tak stupňují 
tlak na policejní prezidium a mi-
nistra vnitra Milana Chovance 
(ČSSD) kvůli plánu sloučit útvar 
s protikorupční policií. Na své 
straně mají ANO Andreje Babi-
še, které chystanou reorganizaci 
kritizuje. Spor v koalici se má 
řešit na dohadovacím řízení.

Premiér a šéf sociální de-
mokracie Bohuslav Sobotka 
i členové výboru pro bezpeč-
nost Poslanecké sněmovny 
připomínají, že změny jsou plně 
v kompetenci policejního vede-
ní. „Za strukturu a výkon policie 
odpovídá policejní prezident. 
S údivem sleduji, kdo všechno se 

zapojuje do debaty o tom, jakou 
strukturu má policie mít,“ uvedl 
předseda sněmovního výboru 
Roman Váňa (ČSSD). 

Stejný názor má poslankyně 
z opoziční ODS Jana Černo-
chová. „Policii 
neřídí pro-
kurátoři, pan 
Šlachta nebo 
politici, policii 
řídí policejní 
prezident. Ať si 
prokurátoři řeší 
svoji agendu,“ 
poznamenala 
v narážce na do-
pis nejvyššího 
žalobce Pavla 
Zemana adreso-
vaný Sobotkovi, 
který spor mezi socialisty a ANO 
vyostřil.

Exministr vnitra a jeden ze 
zakladatelů Unie obhájců Tomáš 
Sokol si myslí, že Zeman udělal 
krajně nešťastný krok. „Vytváří 
vášně místo toho, aby přinesl 
konkrétní výhrady, argumen-
ty. Dopis obsahuje jen obecné 
zmínky o tom, že reorganizace 
nebude fungovat,“ konstatoval.

Podle Sokola nabyli někteří 
státní zástupci přesvědčení, že 

jsou veliteli vyšetřovacích týmů 
a mohou určovat, čím se budou 
zabývat. „Policejní prezident by 
měl praštit do stolu. Policii velí 
on. Reorganizace je věc policej-
ního prezidenta, politickou od-

povědnost nese 
ministr vnitra,“ 
dodal.

Právě o Ze-
manův dopis se 
opírá šéf ANO 
Andrej Babiš. 
„Doufám, že pre-
miér ani ministr 
vnitra neberou 
na lehkou váhu 
kritiku státních 
zástupců. O po-
litizaci vůbec 
nejde, jsou to 

státní zástupci, kteří jako první 
bili na poplach,“ tvrdí. Podle 
Babiše bude po sloučení útvarů 
ohroženo vyšetřování velkých 
korupčních případů.

Ministr vnitra Milan Chova-
nec (ČSSD) babišovcům vytýká, 
že rozvracejí policii cílenou 
předvolební kampaní. Pokud 
by se podle něho ukázalo, že 
se organizační změny do-
tknou živých kauz, zamítne je. 
 názory str. 12
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Otázky propagandy
Útvar na analýzu propagandy a vyvracení dez-
informací sestavuje už i česká vláda. Servery, 
které se stylizují do role nositelů alternativní-
ho výkladu dění, totiž mají Kremlu přímo či 
nepřímo dopomáhat k šíření strachu a celkové 
nedůvěry v současné české a západní instituce. 

Geopolitický cíl je z pohledu Moskvy zdánlivě 
jasný: rozhádaná Evropa neschopná reagovat 
na ambice Ruska. Leckomu tento nákres situa-
ce zní apokalypticky a vyvolal by u něj touhu po 
tvrdém přístupu vůči „přisluhovačům Kremlu“, 
kteří silou Facebooku rozvracejí demokracii. 
Na otázky, které by pomohly hrozbu ze strany 
zmíněné kategorie webů nahlížet v širším 
měřítku, ale odpovědi chybějí. Státní aparát se 
dává do pohybu s cílem vyvracet prokazatelné 
lži a hoaxy, aniž by třeba bylo jasné, kolik lidí 
ona „prokremelská“ média vlastně čte a co je 
k tomu vede. Jde o latentní autoritáře? Nebo 
jsou to lidé, kteří mají pocit, že je čtvrtstoletí 
kapitalismu připravilo o důstojnost? Chápou 
Rusko „jen“ jako protipól kontroverzní zahra-
niční politiky Spojených států, nebo jako vzor, 
ke kterému by se měla ubírat celá společnost? 

Část analytiků projevuje tendence vnímat čte-
náře webů nakloněných Kremlu jako nevinné 
oběti záměrně šířených lží. Přes všechnu těž-
kopádně prosazovanou mediální gramotnost 
ve školách je však i tohle stále poněkud ploché 
vysvětlení.

Zápisník  
Jana Vávry

Protagonisté dne

Jan kokeŠ

šéf firmy Chládek & TinTěra

Vladimír VoŠický

šéf hyundai moTor CzeCh

ren zhengfei

šéf huaWei

V soutěži o železniční zakázku 
desetiletí vypálila středně velká 
firma rybník stavebním gigantům, 
když nabídla nejnižší cenu. 

str. 4

Firma loni vydělala 5,5 miliardy 
korun. Meziročně se ale zisk scvrkl 
o 61 procent. Je to první pokles od 
ostrého startu výroby v roce 2008.

str. 4

Čínské firmě vzrostly za první 
čtvrletí prodeje chytrých telefonů 
o šedesát procent na 28,9 milionu 
kusů. Celosvětově jí patří třetí místo.

str. 6

Chystané sloučení 
policejních útvarů 
kritizuje hnutí 
ANO. Podle něj je 
ohrožena nezávislost 
vyšetřování 
závažných kauz.

Šlachta hrozí výpovědí, 
tlačí na šéfa policie

Možné uspořádání význačných policejních útvarů s celorepublikovou působností

NárodNí ceNtrála proti  
orgaNizovaNéMu zločiNu  

( jeden šéf a tři náměstci)

dvě odděleNí
působnost: organizovaný zločin,  

terorismus a kyberkriminalita

dvě odděleNí
působnost: hospodářská a finanční  

kriminalita a korupce

NárodNí  
protidrogová  

ceNtrála

NyNější Útvar pro odhalováNí  
orgaNizovaNého zločiNu*

nynější šéf Robert Šlachta

NyNější Útvar pro odhalováNí  
korupce a fiNaNčNí kriMiNality*

nynější šéf Jaroslav Vild

Dalších podpůrných celorepublikových útvarů se změny nedotknou 
  Útvar zvláštních činností (odposlechy a sledování)
  Útvar speciálních činností (ochrana svědků a agentů)
  Útvar rychlého nasazení 
  Kriminalistický ústav

Pramen policejní prezidium

* název má zaniknout
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Inflace v květnu  
zaznamenala   

meziměsíční pokles

0,2 % 
po dubnovém  

růstu 0,6 procenta.

11.–12. 6. 2016
PRAHA 8

VYBERTE SI NOOVÉ AUTO NEBO NOVVOU MOTORKRKU NA NEJVĚTŠÍ MOTORISTICKÉ VÝSTAVĚ V ČR

LEGENDY.CZ

APLIKACE 
ZDARMA
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n Česká národní 
banka nebude mu-
set měnit nastavení 
měnové politiky, míní 
ekonomové.

Spotřebitelské ceny v Česku 
v květnu meziročně stouply 
o 0,1 procenta, zpomalily tak 
růst z 0,6 procenta v dub-
nu. Květnová inflace byla 
nejnižší od počátku letošního 
roku, uvedl Český statistický 
úřad. Inflace v květnu tak 
odpovídala prognóze České 
národní banky. Vývoj všech 
složek spotřebního koše byl 
stejný jako odhady ČNB, uvedl 
ředitel sekce měnové ČNB 
Tomáš Holub. Podle analytiků 
centrální banka nebude mu-
set měnit nastavení měnové 
politiky, tedy sazby nebo 

kurzový závazek. Ekonomové 
očekávají, že inflace bude 
ještě nějakou dobu nízká, 
stoupat začne až s koncem 
léta. „Inflace v květnu sice za-
mířila těsně do blízkosti 
nuly, nicméně půjde 
spíše o krátkou 
epizodu, která na 
konci léta skon-
čí. V inflaci se 
začnou ve větší 
míře projevo-
vat rostoucí 
ceny pohonných 
hmot a zřejmě 
postupně vyprchá 
i efekt levnějších 
potravin,“ předpokládá 
analytik ČSOB Petr Dufek.

Podle České národní banky 
se inflace začne zvyšovat 
v závěru letošního roku a na 
horizontu měnové politiky 

inflace zpomalila, růst 
lze čekat až koncem roku

dosáhne dvouprocentního 
cíle, který následně mírně 
překročí.

Zpomalení růstu spotře-
bitelských cen bylo podle 

statistiků dáno hlavně 
menším meziroč-

ním zdražením 
u lihovin a piva 

než v dub-
nu a také 
meziročním 
zlevněním 
zemního ply-

nu. Snižovat 
se začaly ceny 

vína. 
Prohloubil se 

pokles cen u potravin 
a nealkoholických nápojů, dál 
zlevňovaly mobilní telefo-
ny. Proti loňskému květnu 
zdražily tabákové výrobky, 
méně oděvy a výrazněji obuv. 
Zvýšily se ceny dovolených, 
pojištění a finančních služeb 
a také lázeňských pobytů.

Spotřebitelské ceny v květ-
nu klesly meziměsíčně  
o 0,2 procenta po dubnovém 
růstu o 0,6 procenta. Podle 
ČSÚ je to dáno hlavně zlevně-
ním plynu, proti dubnu klesly 
i ceny některých potravin 
a alkoholických nápojů a mír-
ně také ceny oděvů a obuvi. 
Zdražily pohonné hmoty. /čtk/ 
 Více e15.cz

Navrhovaná změna evrop-
ské směrnice o držení zbra-
ní by se v případě prosazení 
přísnější varianty mohla 
v Česku dotknout až 300 ti- 
síc zbraní, uvedl ministr 
vnitra Milan Chovanec 
(ČSSD). Podle mandátu 
schváleného vládou má na 
dnešním jednání ministrů 
EU v Lucemburku kontro-
verzní změnu směrnice 
odmítnout. Pokud by však 
úprava prošla, ministr se 
pokusí najít cesty, aby se 
dotkla co nejméně lidí.

Proti evropskému návrhu 
se už postavila česká vláda 
i obě komory parlamentu 
s poukazem na to, že tero-
risté své činy páchají nele-
gálně získanými zbraněmi, 
nikoli legálně drženými.

Česko má podle Chovan-
ce dobrý a přísný zákon 
o zbraních a jejich držení, 
kterým by mohla být příkla-
dem pro celou EU. Pokud by 
prošla varianta navrhovaná 
Evropskou komisí, dopadla 
by podle něj v Česku na 
čtyřicet tisíc lidí. 

chovanec nechce, 
aby Češi přišli  
o své zbraně

praha nepřijme vozidla 
delší dvanácti metrů
Hlavní město do čtrnácti 
dnů zakáže vjezd vozidel 
delších než dvanáct metrů 
na své území. Město tak re-
aguje na vyřazení dostavby 
části Pražského okruhu 
mezi D1 a Běchovicemi ze 
seznamu projektů, které 
mají získat ve zrychleném 
řízení stanovisko EIA, jež 
posuzuje vliv staveb na 
životní prostředí. Pražský 
okruh má odvést z centra 

tranzitní dopravu, v provo-
zu je ho půlka.   Více e15.cz

Soud přerušil janouškovi 
trest na půl roku 
Zdravotní důvody jsou 
příčinou, pro kterou Kraj-
ský soud v Brně přerušil 
Romanu Janouškovi trest 
na půl roku ze zdravotních 
důvodů. Podnikatel a lob-
bista dostal trest 4,5 roku 
vězení za to, že opilý srazil 
autem ženu, kterou přitom 
vážně zranil. /čtk/  Více e15.cz

Krátce

http://zpravy.e15.cz/burzy-a-trhy/makroekonomicka-data/tesne-nad-deflaci-ceny-v-kvetnu-vzrostly-jen-o-0-1-procenta-1300935
http://zpravy.e15.cz/domaci/zpravy-z-prahy/kamiony-pryc-z-prahy-magistrat-jim-kvuli-dostavbe-okruhu-zakaze-vjezd-1301015-z-prahy/kamiony-pryc-z-prahy-magistrat-jim-kvuli-dostavbe-okruhu-zakaze-vjezd-1301015
http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/soud-prerusil-janouskovi-trest-na-pul-roku-1300946
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n V soutěži o do-
stavbu koridoru do 
Vršovic nabídla vý-
razně nejnižší cenu 
společnost Chládek 
& Tintěra.

Jan Šindelář

Rvačka o největší stavební 
sousto na železnici posled-
ních let spěje k nečekané-
mu vyústění. Nejnižší 
cenu za dostavbu 
čtvrtého železnič-
ního koridoru 
s předpokláda-
nou hodnotou 
3,6 miliardy 
korun nabídla 
podle infor-
mací deníku 
E15 litoměřic-
ká společnost 
Chládek & Tintěra. 
Stavební obři jako 
Eurovia, Strabag, skupina 
Porr a OHL ŽS následují 
s výrazným odstupem.

Firma Chládek & Tintěra 
je ochotna postavit šestiki-
lometrový úsek mezi praž-
skou Hostivaří a Vršovice-
mi za necelé 3,4 miliardy 
korun. Jediná tak skončila 
pod předpokládanou cenou, 
sdružení Eurovia a Strabag 
Rail na druhém místě 
nabídlo 4,2 miliardy. Další 
nabídky v pořadí se této 
ceně podobají.

„Nevím, kde se tyto infor-
mace vzaly. Hodnotící ko-
mise ještě nedokončila svou 
práci, jasno bude zhruba 
do tří týdnů,“ řekl mluvčí 
Správy železniční dopravní 
cesty Jakub Ptačinský. 

Na dotaz deníku nicméně 
nabídku potvrdil i obchodní 
ředitel Chládka & Tintěry 
Pavel Stoulil. Podle něho 

firma prošla kvalifikací, ko-
mise nyní hodnotí technic-
kou část. Hlavním kritériem 
nakonec bude cena.

Pro litoměřickou spo-
lečnost s ročními tržbami 
kolem 1,2 miliardy korun 
by šlo o největší zakázku 
vůbec. Pro srovnání: Euro-
via je podle tržeb zhruba 
dvanáctkrát větší. I proto 
je možné zaslechnout po-
chybnosti, zda menší firma 
náročný projekt zvládne.

Na správě železnic 
mají stále v živé 

paměti krach 
moderni-

zace trati 
Hanušovi-
ce–Jeseník, 
kde vítězné 
sdružení 

firem Kle-
ment a A-Híd 

vůbec nezača-
lo stavět.

„Není to žádný 
nesmysl. Jako tradiční 
dodavatel na železnici 
jsme schopni stavbu bez 
problémů zrealizovat,“ 
řekl Stoulil. Připomněl, že 
vítězná cena se nejvíce blíží 
té předpokládané.

Velká 
železniční 
zakázka míří  
do Litoměřic

n Ze severomoravské 
továrny Hyundai po-
letí do mateřské Jižní 
Koreje více než devíti-
miliardová dividenda. 
Zisk je však výrazně 
tenčí než o rok dříve.

Daniel Novák

Výroba i tržby rostou, čisté 
výdělky se ale výrazně zten-
čily. Takový obrázek skýtají 
výsledky tuzemské továrny 
automobilky Hyundai z No-
šovic. V čistém firma loni 
vydělala 5,5 miliardy korun. 
Meziročně se zisk scvrkl 
o jedenašedesát procent, vy-
plývá z nové výroční zprávy 
firmy. Je to první pokles od 
ostrého startu výroby v roce 
2008.

Tržby jediného výrobního 
závodu Hyundai v Evropské 
unii jsou naopak rekordní. 
Vyšplhaly se na 126 miliard 
korun. Podnik roste rovněž 
v objemu produkce. Z nošo-
vických linek loni sjelo přes 
342 tisíc vozů. Meziročně to 
byl nárůst o jedenáct procent. 
Roční výrobní kapacita fabriky 
je 350 tisíc automobilů. V pod-
niku pracuje přes 3300 lidí.

„Zisk poklesl zejména kvůli 
celkové ekonomické situaci 
ve světě, protože jsme museli 
vynaložit vyšší náklady na 
dosažení našich prodejů. Dále 
náš zisk negativně ovlivnil 
vývoj rublu, protože Rusko je 
jedním z našich velkých odbě-
ratelů,“ řekl pro E15.cz mluvčí 
automobilky Petr Vaněk.

Celý loňský zisk a neroz-
dělený výdělek z minulých 
let k tomu si letos korejská 

matka nechala vyplatit. Cel-
kem si tak přijde na 9,4 mili-
ardy korun.

Auta putují ze severní Mo-
ravy do osmapadesáti zemí. 
Většinou jsou to evropské 
trhy, prodávají se ovšem 
také v Austrálii, Jihoafrické 
republice nebo v Mexiku. 
„V roce 2015 do portfolia 
exportních destinací přibylo 
šest zemí Blízkého východu,“ 
uvedl generální ředitel auto-
mobilky Dongwoo Choi.

Tuzemská odnož Hyun-
dai loni výrazně zvýšila 
zadlužení u bank. Dluh firmy 
vyskočil meziročně více 
než o  šedesát procent na 
8,9 miliardy korun. Současně 
ale firma minulý rok splatila 
emisi dluhopisů ve výši půl 
miliardy dolarů, které před 
šesti lety prodala přes burzu 
v Singapuru.

Hyundai v Česku 
poprvé klesl zisk

Firma  
Chládek & Tintěra  
nabídla jako jediná  

cenu pod předpokládanou 
hodnotou

3,6 
miliardy korun.

Napojení jihočeského 
koridoru na Prahu přinese 
velké změny v městské 
a příměstské dopravě. 
Nová trať bude čtyřkolejná 
a po dokončení se vyhne 
stanici Praha Strašnice, 
která bude zrušena. Naopak 
nově vzniknou zastávky 
Zahradní Město a Praha 
Eden, kompletní rekonstrukcí 
projde nádraží Vršovice. Na 
Zahradním Městě vznikne 
přestupní uzel na MHD.

změny  
v městské dopravě

125,6

106,3

97,4

92,2

69,6

49,5

Hyundai v Česku 
(v miliardách korun)

Pramen Hyundai Motor Manufacturing Czech

2015

2014

2013

2012

2011

2010
  tržby

  čistý zisk

5,5

9,0

7,3

7,0

2,9

2,0
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n K hlavním favo-
ritům patří Francie 
a Německo, lidé ale 
z patriotismu sázejí 
i na Česko.

Dušan Kütner

Sázkovému průmyslu začíná 
letos druhá velká událost, 
fotbalové mistrovství Evropy 
ve Francii. Podle odhadů 
sázkových kanceláří by lidé 
mohli na zápasy 24 nejlep-
ších týmů Evropy prosázet 
více než 1,6 miliardy korun, 
tedy zhruba dvakrát více než 
u fotbalového mistrovství 
světa před dvěma lety v zemi 
fotbalu zaslíbené, Brazílii.

Sázet na výsledky nad-
cházejícího Eura mohli lidé 
u české sázkové jedničky 
Tipsportu již od prosince, 
hlavní vlna ale přichází s blí-
žícím se začátkem turnaje. 
„V tomto týdnu již nabíráme 
sázky na Euro za tři miliony 
korun denně, v průběhu 
šampionátu budou denní 
náběry za několik desítek 
milionů korun,“ uvedl ve-
doucí bookmaker Tipsportu 
Ladislav Pavlis.

Tipsport odhaduje tržby 
za celou Českou republiku 
až miliardu korun, nejvíce 

v pětadvacetileté polis-
topadové historii firmy. 
Před osmi lety při turnaji 
v Rakousku a Švýcarsku 
to bylo jen 315 milionů. Na 
dalším nárůstu se začalo 
podílet internetové sázení 
spuštěné v Česku v roce 2009 
a v poslední době zejména 
live-sázky, tedy možnost 
sázet i v době utkání.

Také dvojka trhu, For-
tuna, čeká vyšší zájem než 
v minulosti. Akci považuje 
ze sázkařského hlediska 
za větší nejen v porovnání 
s předchozími fotbalovými 
turnaji, ale i s nadcházejí-
cími letními olympijskými 
hrami v Rio de Janeiru. „Jen 
v Česku Fortuna očekává 
na Euro vklady zhruba 
650 milionů korun, což proti 
poslednímu fotbalovému, 

ale světovému mistrovství 
představuje třicetiprocentní 
nárůst,“ uvedl mluvčí Fortu-
ny Petr Šrain.

Nejvíce vkladů – přes pěti-
nu – míří na výhru Francie, 
další pětina sázek má na 
tiketu napsáno jako vítěze 
Německo, které na evropský 
titul čeká už 20 let od památ-
ného vítězného finále nad 
českou reprezentací. 

Česko k favoritům na zisk 
titulu s kurzem 120:1 nepatří, 
to ale tuzemským sázejí-
cím nevadí. „Sázkaři se tak 
jako vždy ukazují jako velcí 
patrioti. Český tým už je 
s 18 procenty na pomyslném 
třetím místě,“ podotkl Šrain. 
A třeba na titul silného 
italského týmu a vicemistry 
Evropy z roku 2012 Itálii míří 
jen dvě procenta sázek.

na fotbalové euro Češi 
prosázejí 1,6 miliardy Úřad pro ochranu hospodář-

ské soutěže po čtyřech letech 
s konečnou platností zastavil 
řízení s Českými drahami ve 
věci nákupu rychlovlaků Vi-
aggio Comfort od Siemensu. 
„Řízení se zastavuje, neboť 
nebyly zjištěny důvody pro 
uložení sankce,“ píše úřad 
v rozhodnutí, jež má E15.cz 
k dispozici. V minulosti při-
tom drahám uložil za způsob 
nákupu vlaků, známých 
spíše jako Railjet, pokutu 
25 milionů korun.

Dopravce chtěl původně 
koupit 16 railjetů, pak po-
ptávku změnil na 15 souprav 

s odlišnou konfigurací. Nako-
nec jich dráhy od Siemensu 
odebraly pouze sedm zhruba 
za 2,7 miliardy. Úřadu vadilo 
přímé zadání zakázky po 
změně požadavků.

Pokutu zrušil krajský soud 
a jeho názor potvrdil i Nejvyš-
ší správní soud. Peníze dráhy 
dostaly už v prosinci zpět, 
věc se ale vrátila k antimono-
polnímu úřadu. „Ten se plně 
ztotožnil s naší argumentací, 
že všechny podmínky pro 
využití jednacího řízení bez 
uveřejnění v dané věci byly 
splněny,“ uvedla mluvčí drah 
Kateřina Šubová. /sin/

Kauza Railjet končí.  
Dráhy se ubránily 

Kurzy na zisk titulu mistrů Evropy v kopané 

Tipsport Fortuna Chance Sazka

Francie 4,2 4,1 4,2 4

Německo 4,3 5 4,3 4,25

Španělsko 6,2 6,5 6,2 6

Anglie 10 9,5 10 8

Belgie 12 11,5 12 11

Česko 100 120 100 80

 Pramen sázkové kanceláře

FaVoRit. Podle kurzů sázkových kanceláří je zatím největším favoritem na titul mistra Evropy Francie.
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Nadace Renáty a Petra Kell-
nerových, která podporuje 
vzdělávací projekty s cílem 
pomáhat talentovaným dě-
tem ze znevýhodněného so-
ciálního prostředí, investuje 
volné peníze také do dluho-
pisů. Reálná hodnota bondů 
v držení The Kellner Family 
Foundation loni vzrostla 
podle výroční zprávy nadace 
meziročně více než o čtvrtinu 
na 40,3 milionu korun.

Největší díl koupených 
dluhopisů připadá na bondy 
ruské Sberbank. Mezi cenný-
mi papíry se objevily i ruské 
státní dluhopisy nebo dluh 
českého výrobce vlaků 
a tramvají Škody Transpor-
tation.

Silnou váhu v dluhopiso-
vém portfoliu nadace mají 
papíry společnosti City 
Tower. V tomto případě 
jde o „malou domů“. Firma 
vlastnící stejnojmennou 
výškovou budovu v Praze 
na Pankráci totiž patří do 
Kellnerovy skupiny PPF.

Pohled do výroční zprávy 
odkrývá i donátory nadace. 
Nejštědřejším je opět PPF 
Banka, která loni věnovala 
nadaci drtivou část přijatých 
darů – 140 milionů korun. 
Na příspěvcích The Kellner 
Family Foundation minu-
lý rok rozdala 88 milionů 
korun. Nejvíce peněz šlo na 
stipendia studentů miliardá-
řovy školy Open Gate. /dnv/

Kellnerova rodinná 
nadace nakupuje 
dluhopisy. i v Rusku

Výrobce pneumatik 
hlásí rekordní tržby
Otrokovické společnosti 
Continental Barum loni 
vzrostly tržby na rekord-
ních 57,7 miliardy korun. 
Zisk před zdaněním činil 
přes čtyři miliardy korun, 
čistý zisk byl 3,3 miliardy 
(předloni čtyři miliardy). 
Firma investuje do nové 

haly na výrobu nákladních 
plášťů 4,4 miliardy korun.

Cukr do státních rezerv 
dodá firma Lask 
Tendr Správy státních 
hmotných rezerv na obměnu 
1902 tun cukru vyhrála firma 
Lask s cenou 9,4 milionu. Za- 
kázku stát vypsal podruhé, po- 
prvé se nikdo nepřihlásil. /čtk/

Krátce



Čínské společnosti Huawei 
vzrostly v letošním prvním 
čtvrtletí prodeje chytrých 
telefonů o 60 procent na 
28,9 milionu přístrojů. Data 
přinesla výzkumná společ-
nost Gartner. Na trhu tak 
Huawei patřila třetí příčka 
za rivaly Samsung a Apple. 

Společnost rovněž 
vyhlásila ambiciózní 
plán na příštích 
čtyři až pět let, 
během nichž 
chce před-
stihnout 
Samsung 
a Apple 
a stát se 
jedničkou na 
trhu s chyt-
rými telefony. 
V rozhovoru s lis-
tem The Wall Street 
Journal to řekl šéf divize 
pro spotřební elektroniku 
Richard Yu. Upozornil 
také, že Huawei zažívá 
velmi rychlý růst prodeje 
v Evropě.

Jedničkou na světovém 
trhu se smartphony v prv-
ním čtvrtletí zůstala jihoko-

rejská společnost Samsung, 
jejíž prodej však stoupl jen 
o necelé jedno procento na 
81,2 milionu přístrojů. Od-
byt amerického konkurenta 
Apple se dokonce propadl 
o 14 procent na 51,6 milionu 
přístrojů.

Celkový prodej chytrých 
telefonů se v prvním čtvrt-

letí meziročně zvýšil 
o čtyři procenta na 

349 milionů pří-
strojů. Gartner 

předpokládá, 
že v celém 
letošním 
roce prodej 
stoupne 

o sedm pro-
cent na  

1,5 miliardy 
přístrojů. Na český 

trh s chytrými telefo-
ny značka Huawei oficiálně 
vstoupila v roce 2011. Do té 
doby čínská firma nabízela 
smartphony jen přes operá-
tory, kteří je prodávali pod 
vlastními značkami. Tváří 
marketingové kampaně 
Huawei v Česku je hokejista 
Jaromír Jágr. /čtk/
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n Objem bondů v ban-
kách klesl nejníže za 
posledních pět let.

Jaroslav Bukovský

Z majetku tuzemských bank 
mizejí české vládní dluho-
pisy. V trezorech domácích 
peněžních ústavů ležely 
ke konci dubna bondy za 
520 miliard korun, což je 
nejméně od prosince roku 
2011. Jen od ledna podle 
statistik ministerstva financí 
klesl objem bondů v majetku 
bank o 32 miliard korun, 
tedy o více než pět procent. 
Lepším byznysem než vsadit 
na český vládní dluh se pro 
domácí banky stalo zaparko-
vat peníze u České národní 
banky, která jejich peníze 
zhodnotí lépe. 

„Výnosy státních dluhopi-
sů přestávají být zajímavé. 
Proto jejich objem v držení 
banky postupně klesá. Úlož-
ky u centrální banky jsou 
totiž v současnosti spojeny 
s menšími náklady než inves-

Banky se 
zbavují českých 
dluhopisů 

Čtvrtletní 
růst prodejů 

Huawei dosáhl 
přibližně

60 
procent.

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,716

Čína 1 3,631

Dánsko 1 3,634

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,586

Japonsko 100 22,377

Kanada 1 18,685

Maďarsko 100 8,675

Norsko 1 2,920

Polsko 1 6,238

Rusko 100 37,099

Švédsko 1 2,923

Švýcarsko 1 24,754

Turecko 1 8,224

USA 1 23,815

Velká Británie 1 34,447

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 9. 6. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 57,50 0,26

ČEZ 434,20 -0,39

Erste Bank 612,40 -1,16

Fortuna 90,70 1,91

Kofola 441,00 -0,90

KB 933,30 -2,78

Moneta 73,45 -1,74

O2 CR 232,80 1,70

Pegas 819,00 -0,06

Philip Mor. ČR 12 439,00 1,02

PLG 206,20 0,00

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 180,50 0,36

VIG 513,20 0,14

Celkový objem (v tisících korun) 583 178,01

Akcie na pražské burze 9. 6. 2016 

České dluhopisy 
v tuzemských bankách* 
(v mld. korun)

2011 475

2012 597

2013 615

2014 578

2015 570

2016 520
* ke konci dubna Pramen mfčr

tování do státních dluhopi-
sů,“ uvádí mluvčí Raiffeisen-
bank Tomáš Zavoral. „Objem 
českých státních dluhopisů 
ke konci loňského roku klesl 
ve prospěch slovenských 
a polských papírů,“ dodává 
mluvčí ČSOB Pavla Hávová.  

Banky dostanou v ČNB za 
své úložky roční úrok  
0,05 procenta. To je více, než 
nyní nabídne stát při půjčce 
na dva i tři roky. Zkraje jara 
byl rozdíl v úročení ještě 
výraznější, stát si totiž mohl 
až na šest let nabrat půjčky se 
záporným úrokem. „Peníze 

získané ze splatných dluhopi-
sů banky převádějí do ČNB, 
nově vydané bondy prakticky 
nenakupují,“ říká analytik 
J&T Banky Milan Vaníček. 

Vklady bank u centrální 
banky tak výrazně rostou. 
Jen za letošek do konce 
dubna uložili čeští finančníci 
u centrální banky 293 mili-
ard korun, oproti prosinci 
tak celkový vklad bank 
u ČNB vzrostl o třetinu. 

Zájem o české dluhopisy 
tak letos přichází prakticky 
jen ze zahraničí, podle čísel 
ministerstva vzrostl objem 
bondů držený přespolními 
hráči jen od ledna takřka 
o čtvrtinu na 363 miliard ko-
run. Podle analytiků za tím 
stojí zejména spekulanti na 
budoucí růst koruny. „Zahra-
niční investoři spekulují, že 
po ukončení kurzového zá-
vazku České národní banky 
bude koruna posilovat,“ uvá-
dí Tomáš Holinka z Moody’s 
Analytics. Hodnota investice 
vyjádřená v mateřské měně 
spekulantů by tak podstatně 
vzrostla. 

huawei dobývá  
trh se smartphony

tržní útok. V roce 2015 prodala společnost 100 milionů 
chytrých mobilních telefonů a stala se v Číně jedničkou. 

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia
.c

z



n Mario Draghi volá 
po reformách, kte-
ré by měly pomoci 
některým členům 
eurozóny vyrovnat se 
s nepříznivými demo-
grafickými trendy. 
 
Arsen Lazarevič

Stárnoucí populace a omeze-
ný potenciál hospodářského 
růstu, stejně jako nižší podíl 
lidí na trhu práce, straší šéfa 
Evropské centrální banky 
Maria Draghiho. „Nemůže-
me se vyhnout skutečnosti, 
že v průběhu času začnou 
nepříznivé demografické 
trendy ohrožovat hospodář-
ský růst,“ uvedl Draghi na 
ekonomickém fóru v Bruse-
lu. Podle něj existuje dosta-
tečný manévrovací prostor 
ke zvýšení hospodářského 
růstu snížením dlouhodobé 
nezaměstnanosti. Pokud by 

Šéf eCB: na trhu práce jsou nutné reformy
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Majetková nerovnost mezi zeměmi eurozóny loni znovu narůstala. 
Severní Evropa dál bohatla, zatímco jihoevropské státy zaostávaly. 
Vyplývá to ze studie německé investiční společnosti Flossbach von 
Storch. Firma porovnala hodnotu osobního majetku v jednotlivých 
zemích na základě cenového koše řady položek, mezi nimiž byly 
nemovitosti, akcie nebo umělecká díla. Zejména díky růstu cen 
nemovitostí se hodnota majetku v Německu a Rakousku loni zvýšila 
o sedm procent, asi dvakrát rychleji než v Itálii nebo ve Španělsku. 
V Řecku tento ukazatel dokonce o čtyři procenta klesl. /čtk/

rozdíly severu  
a jihu se prohlubují

Zaměstnanec VW je vyšetřován kvůli mazání dat

Německá prokuratura vyšetřuje zaměstnance automo-
bilky Volkswagen, který údajně krátce před vypuknutím 
emisního skandálu žádal spolupracovníky, aby smazali či 
ukryli údaje spojené s manipulací testů. Jméno zaměst-
nance nebylo zveřejněno. Někteří kolegové údaje přesunu-
li na flash disky, část z nich se ale vyšetřovatelům podařilo 
získat.  

Výrobce Rémy Cointreau zvýšil zisk

Čistý zisk francouzské nápojové skupiny Rémy Cointreau 
v uplynulém finančním roce stoupl o více než desetinu 
na 102,4 milionu eur. Za růstem zisku stál silný prodej ve 
Spojených státech a oživení poptávky v Číně. Firma rovněž 
oznámila, že zvýší dividendu o téměř pět procent na 1,6 eura 
na akcii. 

Odbyt PC klesne o více než sedm procent 

Odbyt osobních počítačů letos klesne o 7,3 procenta, a sníží 
se tak už pátým rokem za sebou. Předpověděla to výzkum-
ná organizace IDC. Příští rok by se ale pokles měl výrazně 
zpomalit a v roce 2018 by se měl trh tradičních počítačů 
stabilizovat. Konkurenční společnost Gartner uvedla, že loni 
počet osobních počítačů dodaných do prodejních sítí klesl 
o osm procent na 288,7 milionu.

Ukrajina zmírnila devizové regulace 

Ukrajinská centrální banka zmírnila devizové regulace pro 
firmy, zahraniční investory a občany. Pokračuje tak v libe-
ralizaci kapitálových toků, na které uvalila přísná omezení 
přede dvěma lety, aby podpořila prudce klesající kurz hřiv-
ny. Podíl povinného prodeje devizových příjmů firem banka 
snížila na 65 ze 75 procent. /čtk/

Krátce

BRÁNA DO PERSIE
Chcete obchodovat s Íránem?

Chcete proniknout na znovu otevřený trh  
s 80 miliony obyvatel?

POKUD ANO,
HOSPODÁŘSKÁ KOMORA ČESKÉ REPUBLIKY 

Vám s tím ráda pomůže.
   

Registrujte se na nových webových stránkách
www.branadopersie.cz

Pomůžeme Vám navázat nové obchodní kontakty.
Budete vědět o všech důležitých zprávách ze světa ekonomiky i politiky.

Zajistíme Vám účast na podnikatelské misi.
K dispozici Vám bude aktualizovaný seznam veletrhů.

Zajistíme Vám administrativní podporu.

HOSPODÁŘSKÁ KOMORA ČESKÉ REPUBLIKY
www.komora.cz
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došlo ke zpoždění těchto 
reforem, pak budou náklady 
„příliš vysoké“. Slova Draghi-
ho nepokládá 
za překvapivá 
analytik J&T 
Banky Petr 
Sklenář: „Každá 
vláda eurozóny 
potřebuje pro-
vést řadu struk-
turálních refo-
rem – odstranit 
většinu rigidit, byrokracie a 
komplikací pro ekonomiku. 
Tedy zlepšit fungování trhu 
práce, snížit zdanění práce, 
zlepšit fungování státu, 
privatizovat majetek, stabili-
zovat veřejné finance,“ uvedl 
Sklenář. Podle něj ale vzniká 
paradoxní situace kdy ECB 

odkupem dluhopisů zlevňuje 
financování deficitu stát-
ního rozpočtu a snižuje tak 
motivaci vlád, aby prováděly 
reformy. „Výnosy dvouletých 
dluhopisů Itálie a Španělska 
se obchodují díky ECB se 
záporným výnosem.  Jaká 
je motivace vlád provádět 
bolestivé strukturální refor-

my?“ uvedl 
Sklenář. 

„Draghi 
si opakova-
ně stěžuje, 
že vlády 
neprovádějí 
reformy, ale 
ECB nejvíce 
přispívá k 

tomu, aby reformy nedělaly,“ 
dodává. 

Podle predikce ECB by 
HDP eurozóny měl vzrůst  
v letošním roce o 1,6  pro-
centa. Tempo růstu ale bude 
pomalejší než v USA, kde Svě-
tová banka očekává, že HDP 
stoupne o 1,9 procenta. 

stimuluje. Mario Draghi na-
hradil v čele ECB Jeana-Clauda 
Tricheta. Očekávalo se, že bude 
zastávat tvrdý protiinflační 
postoj, místo toho však zahájil  
masivní stimulační opatření.
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HDP eurozóny 
vzroste podle 
predikce ECB  
o 1,6 procenta.
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n V reakci na aten-
tát v Tel Avivu zrušil 
Izrael také 83 tisíc ces-
tovních povolení pro 
Palestince vydaných 
na dobu ramadánu.

Izrael znásobil bezpečnostní 
opatření na palestinském 
Západním břehu Jordánu, od-
kud pocházejí dva muži, kteří 
ve středu zastřelili v Tel Avi-
vu čtyři lidi. Armáda ozná-
mila, že vzhledem k situaci 
posiluje oddíly na Západním 
břehu. Posílá tam pěchotu 
i členy elitní jednotky. Podle 
armádního prohlášení jde 
o „stovky“ vojáků.

V oblasti vesnice Jatta 
u Hebronu, odkud střelci 
pocházejí, začala rozsáhlá 
operace. Obyvatelé nemo-
hou vyjíždět a Izraelci se 
snaží objasnit otázku, jak 
se oběma mužům podařilo 
dostat se do Izraele. Starosta 
řekl, že mu není známo, že 
by útočníci – dvaadvacetile-
tý Chálid Machamru a jeho 
o rok mladší bratranec 
Muhammad Machamru – 
byli členy nějaké teroristické 
organizace. K útoku se však 
včera přihlásilo radikální 
palestinské hnutí Hamas 

západní břeh Jordánu 
zaplavili izraelští vojáci

posily. Izraelských vojáků v okolí osady Jatta v posledních hodinách markantně přibylo a s nimi 
i počet důkladných kontrol všech osob pohybujících se v prostoru.
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a potvrdilo, že Machamruovi 
patřili k jeho milicím. 

Izraelskou reakcí na situaci 
tak mimo jiné bylo i zrušení 
cestovních povolení vyda-
ných pro Palestince o mus-
limském postním měsíci ra-
madánu. Podle úřadu COGAT, 
který koordinuje izraelské 

aktivity na palestinských 
územích, je staženo povolení 
vydané pro 83 tisíc lidí. Gene-
rál Joav Mordechai, který 
COGAT vede, nařídil zrušit 
204 pracovních povolení v Iz-
raeli pro příbuzné útočníků.

O dalších opatřeních 
včera jednal bezpečnostní 

kabinet svolaný premiérem 
Benjaminem Netanjahuem. 
Nový ministr obrany Avigdor 
Lieberman, který dopoled-
ne navštívil místo útoku, 
opatření odmítl popsat, ale 
ujistil, že „nezůstane u slov“.

V Izraeli byly identifiko-
vány oběti, dva muži a dvě 

Teroristický útok v obchodním 
centru Sarona Market v Tel 
Avivu byl dílem dvou mužů 
útočících na dvou různých 
místech komplexu. Podle 
očitého svědectví byli oblečeni 
jako charedim, ultraortodoxní 
věřící. V restauraci nákup-
ního střediska, kam přišli, 
nevzbudili žádnou pozornost. 
Objednali si jídlo, zvedli se od 
stolu a začali střílet. Jednomu 
došly náboje a dalšímu se pak 
zasekla zbraň, takže se dali 
na útěk. Oba byli bezpečnost-
ními složkami neutralizováni. 
„Jeden je zraněn, zdravotní 
stav druhého je v této chvíli 
nejasný,“ sdělila včera policej-
ní mluvčí Meirav Lapidotová. 

Byli oblečení 
jako charedim

n Nejen z Turecka se 
ozývá kritika rezo-
luce, v níž německý 
sněm označil masakry 
Arménů v Turecku za 
genocidu.

Týden poté, co Spolkový sněm 
v Německu pojmenoval masa-
kry Arménů Osmanskou říší 
v roce 1915 genocidou, míří 
do Berlína slova o německém 
pokrytectví z daleké jihoafric-
ké Namibie. V bývalé kolonii 
totiž vojáci německého císař-
ství na počátku dvacátého 

století vyvraždili až sto tisíc 
příslušníků místních kmenů. 
Za genocidu to ale Německo 
dosud oficiálně neoznačilo.

„Je zajímavé, že se Němci 
tak aktivně zasazují o ar-
ménskou otázku, zatímco své 
vlastní záležitosti zametají 
pod koberec,“ řekla listu Die 
Welt Esther Muinjangueová, 
předsedkyně sdružení OGC, 
které se zasazuje o uznání 
vraždění příslušníků kmene 
Hererů za genocidu.

Od roku 1904 docházelo 
v Německé jihozápadní Africe 
k cílenému zabíjení příslušní-

ků kmene Hererů a Namů. Do 
roku 1908 jich zahynulo podle 
různých odhadů 75 tisíc až 
sto tisíc.

Události v bývalé kolonii 
označil loni předseda němec-
kého parlamentu Norbert 
Lammert za genocidu, sa-
motný Spolkový sněm tak ale 
oficiálně nikdy neučinil. 
Od roku 1990 Německo Nami-
bii poskytlo rozvojovou po-
moc ve výši 800 milionů eur. 
V diplomatických kruzích se 
podobné platby považují za 
neoficiální formu odškodně-
ní. /čtk/

namibie: němci provedli 
genocidu u nás a nepřiznali to 

ženy. Podle izraelských 
sdělovacích prostředků bylo 
zraněno 16 lidí.

Izrael původně o ramadá-
nu umožnil setkávání rodin 
z Pásma Gazy a Západního 
břehu Jordánu. Vydal také 
500 povolenek pro lidi z Pás-
ma Gazy pro vstup do mešit 
ve východním Jeruzalému. 

Židovský stát opatření 
uvolnil po delší době, pro-
tože od loňského října čelí 
útokům, při nichž Palestinci 
na Izraelce útočili hlavně 
noži a auty. Útoky spáchané 
střelnou zbraní, jako byl ten 
středeční, byly výjimečné.

Na Západním břehu se 
útok už v noci oslavoval. 
V Tulkarmu se řidičům 
rozdávaly sladkosti, v uprch-
lickém táboře v Betlémě se 
konal oslavný pochod. /čtk, hý/

francouzská levicová vláda včera zvýšila tlak na tamní 
odbory, které pokračují ve stávkovém hnutí hned v několika 
sektorech. Hodiny před zahájením fotbalového mistrovství 
Evropy ve Francii tak podle politických představitelů hrozí 
poškození image celé země. Ze snímku je však zřejmé, že za-
městnanci služeb hlavního města Paříže si to k srdci nevzali. 

dvoJIté vydírání
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n Ázerbájdžán dokon-
čil stavbu kuriózní zá-
vodní trasy v uličkách 
starého města i přes 
devalvaci měny a po-
kles příjmů z ropy.

Tomáš Stingl

Ulice v historické části Baku 
jsou tak úzké, že v nich má 
problém manévrovat i běžné 
osobní auto. A příští týden 
se tu budou přetlačovat 
dokonce vozy formule 1. 
Ázerbájdžánská metropole 
bude poprvé v historii hostit 
závod evropské Grand Prix. 
Pro kavkazskou zemi je to 

událost sezony a před svě-
tem se rozhodla blýsknout.

„Měl by to být nejrychlejší 
městský okruh v kalendáři 
F1,“ řekl o nové šestikilo-
metrové trase její designer 
Hermann Tilke. Formule 
mají jet v některých částech 
trati rychlostí až 340 kilome-
trů v hodině. Dvacet zatáček 
se přitom klikatí přímo pod 
středověkými hradbami 
nebo po nábřeží u Kaspické-
ho moře. Některé uličky jsou 
široké pouhých 7,5 metru.

Příprava třídenních závo-
dů, jež se pojedou 17. až 
19. června, stála Ázerbájdžán 
téměř 150 milionů dolarů. 
Organizátoři se dlouho mu- 
seli vyrovnávat s pochybnost-

premiéra f1 v Baku se blíží

inz-vysavace-5let-225x103-E15  18.05.16  14:06  Stránka 1
253112/28� inzerce

Ázerbájdžánská republika je největší a nejvíce zalidněná země 
v oblasti Kavkazu. Podle některých názorů na hranici mezi Evropou 
a Asií může být řazena mezi evropské státy. V zemi vládne prezident 
Ilham Alijev, který na základě ústavní změny, přijaté v referendu, 
může být volen doživotně. Opozice považuje toto hlasování za 
zmanipulované. Ázerbájdžán je nejčastěji vnímán jako stát, který 
dlouhodobě porušuje lidská práva. Mnohým se vybaví také Náhorní 
Karabach na jihozápadě země, kde díky Arménii a ruským zbraním 
vznikla nikým ve světě neuznaná Náhorno-karabašská republika, 
jež je trvalým zdrojem napětí v oblasti. Nejdůležitějším odvětvím 
národního hospodářství je těžba ropy, která je převážně vyvážena 
v surovém stavu. Roste i těžba a vývoz zemního plynu. Dalším 
motorem růstu je v posledním desetiletí stavebnictví, a to výstavba 
jak budov hlavně v metropoli Baku, tak i sítě komunikací. 

Doživotní prezident, 
ropa a náhorní karabach

TesToVací JízDa. „tady se bude při závodu tajit dech,“ řekl 
o úzkých zatáčkách u městské brány ázerbájdžánský jezdec 
Gulhusejn Abdullajev, který jako první vyzkoušel nový okruh.
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mi nejen automobilového 
světa, zda bombasticky roz-
jetá akce neskončí fiaskem 
kvůli nedostatku peněz. Ázer-
bájdžán je získává hlavně vý-
vozem ropy, ale kvůli jejímu 
zlevnění musel v posledním 
roce dvakrát devalvovat svou 
měnu manat a zrušit některé 
investice. Přípravu Grand 
Prix si ale ohlídal.

„Byl jsem velmi povzbuzen 
množstvím práce, která byla 
odvedena od mé poslední 
návštěvy,“ rozptýlil obavy 
delegát soutěže Charlie 
Whiting, který při inspekci 
v tomto týdnu zkontroloval 
stav trati, tribun i bezpeč-

nostních zábran. Přípravy 
jsou hotovy z 95 procent.

Ázerbájdžán si dal záležet, 
protože stejně jako loňské 
Evropské hry v Baku má být 
i letošní sportovní akce vizit-
kou rychlého rozvoje země. 
Má také podpořit její vní-
mání jako součásti Evropy. 
Podle některých názorů totiž 
z geopolitického hlediska 
patří už spíš k Asii. Akce má 
také Baku přinést nemalý 
výdělek. Cena ubytování se 
v lepších hotelech vyšplhala 
až na 700 dolarů za noc. Zá-
kladní třídenní vstupenka na 
hlavní tribunu stojí 590 do- 
larů.   Více e15.cz

V Iráku zemřelo 
při dvou útocích 27 lidí 
V oblasti Bagdádu včera 
při dvou oddělených 
útocích zemřelo 27 lidí 
a sedm desítek osob utrpě-
lo zranění. Jeden z útoků 
spáchal sebevražedný 
atentátník. K oběma akcím 
se přihlásilo hnutí IS, proti 
němuž bojuje armáda ve 
městě Fallúdža ležícím 
zhruba 50 kilometrů od 
hlavního města.

Švédové zjistili v moři 
podezřelou aktivitu
Švédská armáda oznámila, 
že musela kvůli podezře-
lé podmořské aktivitě 
přerušit dubnové manévry 
u stockholmských břehů, 
pátrání žádné konkrétní 
důkazy ale nepřineslo. Do 
stejné oblasti přede dvěma 
lety pronikla cizí ponorka.

Belgie vydá Abriniho 
ke stíhání do Francie
Belgický soud vyhověl 
Francii a vydá jí ke stíhání 
Mohameda Abriniho po-
dezřelého ze spoluúčasti 
na loňských teroristických 
útocích v Paříži. Belgičan 
Abrini byl zatčen v dubnu 
a poté obviněn z účasti na 
atentátech v Bruselu. Už 
předtím po něm ale policie 
pátrala právě kvůli paříž-
ským útokům. /čtk/

Krátce



Hurvínek má mobil zatím 
od Spejbla zakázaný
n Proslulá 
loutka Hurvínka 
slaví letos 
devadesátiny. 
Divadlo Spejbla 
a Hurvínka má 
novou hru, knihu, 
probíhá několik 
výstav, za rok 
do kin vstoupí 
3D film. „Hry 
jsou kratší, ale 
o to víc tam je 
dekorací, pestrosti 
a dynamiky. Děti 
přišly na živého 
Hurvínka a chtějí 
ho v akci,“ říká 
o proměnách 
dětského publika 
šéf souboru 
divadla a interpret 
hlavních dvou 
figur S+H 
Martin Klásek.

Stanislav Šulc

 Hurvínek slaví devade-
sátiny. Proměnil se během 
té doby?
Málokdo to ví, ale v sou-
časnosti máme tři velikosti 
základních figur. Nejmenší 
Hurvínek má asi 46 centime-
trů. V sedmdesátých letech 
došlo k mírnému zvětšení 
asi na 49 centimetrů. Důvo-
dem bylo zvětšení hracích 
okének, ve kterých hrajeme 
naše iluzivní představení. 
A největší Hurvínek má 
56 centimetrů. Ten je takzva-
ný forbínový, s nímž hrajeme 
předscény. Především ve ve-
černích představeních. Párů 
máme asi šestadvacet.

 Proč tolik?
To je jednoduché – kvůli 
oblečení. Oni nemají pouze 
své tradiční obleky, ale 
normálně je kostýmujeme 
do jednotlivých pohádek 
nebo podle ročního obdo-
bí. Během představení se 
nedají převléknout. Jsou to 
marionety, tedy mají nitě. 
Ty by se musely odstřihnout 
a po převlečení zase znovu 
navázat.

 Úplně první Hurvínek 
a Spejbl ale byli i trochu jiní 
než ti současní.
Za Josefa Skupy měli užší 
obličeje a delší uši. A byli cel-
kově drobnější. V šedesátých 
letech je divadelní výtvar-
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ník Radko Haken trochu 
zaoblil, což souviselo s jejich 
zvětšením. Bylo to proto, že 
si Miloš Kirschner vymyslel, 
že během představení pro 
dospělé vytáhne Spejbla 
s Hurvínkem z hracího okén-
ka přímo před publikum. Ob-
čas vedl s loutkami politické 
rozhovory, což právě byly ty 
forbínové výstupy. Inspirací 
byli samozřejmě Voskovec 
s Werichem. Kirschner 
tak odstartoval novou éru 
tohoto divadla, v němž byl 
prostor pro satiru a revue. 
S touhle formou pak také 
jezdil po světě. Od té doby už 
jsou postavy stejné, trváme 
na těch dřevácích, u Spejbla 
také na fraku.

 Změnil se hodně Hur-
vínek jako reprezentant 
kluka a klukovství?
Ono to tak musí být. Malí 
diváci musejí Hurvínka 
vnímat jako jednoho z nich, 
musejí se s ním ztotožňovat. 
Má tedy stejné starosti jako 
dnešní děti, musí mít stejný 
slovník jako ony. Tedy ne 
zcela, nemůžeme na jevišti 
říkat všechno, co zazní dnes-
ka ve školách, ale ten jazyk 
do her prosakuje. Hurvínek 
a Mánička jsou normální 
dnešní děti. Kdybychom 
hráli hry z padesátých let, 
dnešní děti by to nechtěly 
poslouchat. Ale vracíme se 
někdy i k archaické mluvě, 
například u pohádek ode-

hrávajících se v minulosti 
mohou protihráči našich 
hlavních postav mluvit svým 
dobovým jazykem. Ale naši 
hrdinové ne, ti jsou z našeho 
světa a ten zrcadlí.

 Výrazně odlišné je jistě 
také dětské publikum.
Já samozřejmě nezažil děti 
ve třicátých letech. Ale už i já 
mám určité zkušenosti, tak 
vidím, jak se to mění kolem 
dětí. Tlačí se na ně média, 
filmy, seriály, komiksy. Navíc 
děti už dnes moc nečtou, 
ale spíše na věci koukají, 
pořád něčím listují. A hlavně 
neustále spěchají. Čím mají 
rychlejší počítač, tím jsou 
radši.



a zřejmě příští rok bychom 
to mohli spustit a začneme 
s ním zkoušet. Má všechny 
předpoklady, aby to mohl 
vést dál. Ale bude si muset 
říct i on sám. Nechci se nijak 
holedbat, ale ono to chce 
opravdu dost odvahy. Je to 
přece jen něco ojedinělého 
a pokazit to by byla velká 
škoda. Navíc je to závazek na 
celý život.

 Ztěžuje tu situaci i ak-
tuální situace loutkářství 
v Česku?
Loutkové divadlo je na 
periferii kulturního zájmu. 
Loutkových divadel tu pár je, 
v Praze, Plzni, Liberci, Brně, 
Ostravě, Hradci... Všechno 
jsou to výborná divadla. Ale 
zájem třeba ze strany médií 
není nijak slavný. I proto se 
loutkářská disciplína málo 
pěstuje. Na DAMU už není 
samostatná katedra loutko-
vého divadla, ale loutkářství 
spadá pod katedru alterna-
tivního a loutkového divadla. 
Studentů s tím přijde do 
styku málo. A když už k nám 
někdo z DAMU přijde, vést 
marionetu ho musíme naučit 
sami. To většinou dělám já 
a za celou kariéru mi prošlo 
rukama asi devadesát lidí. 
Ale zůstane jich jen hrstka.

 Proč odcházejí?
Zjistí, že to je opravdu velmi 
náročné a je za to málo 
peněz. My jsme příspěvková 
organizace, takže platy jsou 
stanoveny podle tabulek. 
Pro mnohé to není zajímavé. 

Zároveň dnes do světa může 
každý, takže ani zahraniční 
cesty „na Západ“ nejsou láka-
dlem, jakým byly dřív. Takže 
to musejí dělat opravdu jen 
ti, které to opravdu zajímá 
a kteří jsou ochotni pracovat 
s marionetou. Když zvládne-
te marionetu s nitěmi dlou-
hými 220 či 250 centimetrů 
ovládat z té lávky tady nad 
scénou, zvládnete všechny 
loutkařské techniky.

 Kdy jste si vy vysloužil 
nástupnické ostruhy?
Měli jsme jet do tehdy ještě 
západního Německa a Miloš 
Kirschner onemocněl. Tam 
se hrálo v divadle velkém 
skoro jako Vinohradské 
divadlo a bylo narváno. 
Všichni tam Kirschnera 
znali a náš manažer tehdy 
přišel na pódium a ozná-
mil, že v rolích S+H bude 
vystupovat Kirschnerův žák. 
V sále to zahučelo. Odehrál 
jsem to, všechno dobré a na 
konci jsem přidával dva 
dialogy, které publikum oce-
nilo potleskem vstoje. Byl to 
fantastický zážitek, na který 
do smrti nezapomenu.

 Oslavy Hurvínkových 
devadesátin jsou v plném 
proudu, nač se ještě mohou 
vaši fanoušci těšit?
Teď nám běží na Staroměst-
ské radnici výstava Hurvínek 
slaví 90, která tam bude in-
stalovaná do 26. června. Dru-
há výstava je v chrudimském 
Muzeu loutkářských kultur, 
ta se jmenuje Hurvínkovy 
narozeniny. A tato výstava 
se v listopadu přesune do 
muzea na Florenci, kde bude 
do konce února.
 Fotogalerie e15.cz

Mluví do toho hodně lidí 
a hledají se kompromisy. 
Hlavní postavy vypadají 
malinko jinak, jsou moder-
nější. Hurvínkovi ale čupřina 
zůstala, byť je trochu jiná. 
Má trochu jinak kšandy 
a místo dřeváků má kecky, 
ale s dřevěnými špičkami. 
Spejbl a Bábinka zůstali 
takřka stejní a Mánička je 
trochu větší a má malinko 
jiné brýle.

 Jde-li o film s globálními 
ambicemi, vzniká primárně 
česky, nebo anglicky?
Údajně ten lip sync vzniká 
na anglický text.

 A ten budete namlouvat 
také vy?
Ne, já to pro ně pracovně 
namlouvám česky. Zatím 
se nám povedlo vymínit, že 
českou a německou verzi 
uděláme opravdu my, tedy 
Helena Štáchová a já s další-
mi českými herci. U dalších 
verzí se teprve uvidí. Co vím, 
tak například Američané 
odmítají cizince, trvají na ro-
dilých mluvčích. My bychom 
snad měli mít supervizi, 
aby z těch charakterů něco 
zůstalo.

 Nechystáte také něco 
pro televize?
Poslední sérii večerníčků 
jsme natočili v roce 2002. 
Předloni jsme připravili ve 
spolupráci s British Council 
60dílný seriál Angličtina 
s Hurvínkem. Na to v brzké 
době navážeme. Helenka 
Štáchová začíná psát třicet 
dílů němčiny, kterou budeme 
dělat s Goethe-Institutem. 
Natáčení by mělo proběh-
nout o divadelních prázdni-
nách příštího roku.

 Je těžké naučit se mluvit 
jako ty dvě postavičky?
Musíte k tomu mít urči-
tou dispozici, kterou u mě 
odhalili, už když jsem do 
divadla nastoupil v 16 letech 
jako elév. Ale je to nepřiro-
zená poloha, tedy vlastně 
umělý hlas. Většina lidí má 
falzet, tedy tu fistuli stejně 
jako zpěváci, když jdou nad 
svůj rejstřík. Ale tu hur-
vínkovskou barvu jsem se 
musel naučit. Zkoušel jsem 
si třeba zvuk trubky nebo 
houslí, a když jsem chytil ten 
tón, začal jsem se pokoušet 
o věty.

 Kolik času vám to za-
bralo?
To je daleko víc otázka hraní. 
Naučit se ten hlas jde vlastně 

 Dá se tomu přizpůsobit?
Samozřejmě. Například už 
neděláme tak rozvláčné, 
můžeme snad i říct poetické 
pohádky. Nemůžeme tvořit 
delší obrazy, v nichž bylo 
hodně informací a krásný 
příběh. Děti jsou netrpělivé. 
Helenka Štáchová říká, že 
děti mají klipové vidění. 
Chtějí blik blik, rychle po-
chytat informace, rychle jít 
po tom příběhu, zkrátka aby 
byl rychlý tah na bránu, jak 
se říkává. Dřív jsme dělávali 
hry asi tak o sedmi obra-
zech, dneska mají hry běžně 
patnáct obrazů. Jsou kratší, 
ale o to víc tam je dekorací, 
pestrosti a dynamiky. Jde 
o to, aby si děti mezi sebou 
nezačaly povídat. Přišly na 
živého Hurvínka a chtějí ho 
v akci.

 Jak jsou na tom Spejbl 
a Hurvínek s moderními 
technologiemi?
Zatím se tomu trochu brá-
níme. Občas se o nich mluví 
v dialozích Spejbla s Hurvín-
kem. Ale Hurvínek má zatím 
mobil zakázaný, protože pan 
Spejbl nemá rád bezdráto-
vou komunikaci.

 Patříte k úspěšným sou-
borům i ve světě. To máte 
s sebou vždy překladatele?
Spejbl s Hurvínkem mluví 
vždy tím jazykem, kde vystu-
pují, protože to jsou slovní 
klauni a s překladatelem při 
představení by to nefungova-
lo. Do dnešní doby promlu-
vili 26 jazyky. Já osobně jsem 
zatím hrál ve čtrnácti, včetně 
arabštiny, vietnamštiny či 
čínštiny. V těchto exotických 
zemích nehrajeme běžný re-
pertoár, ale speciálně připra-
vené revue. Naopak v Evropě 
hrajeme vše, co doma.

 Několik let už se mluví 
o přípravě hurvínkovského 
celovečerního filmu. V jaké 
je to fázi?
Ten film se stále připravuje. 
Vzniká sice v české produkci, 
ale podílí se na něm řada 
zemí. Část se připravuje 
v Rusku, v Belgii, ve Fran-
cii a bůhvíkde ještě. Každé 
z těch studií se specializuje 
na něco jiného, jedni jsou 
nejlepší na Žerykovu srst, 
jinde zase umějí nejlépe mi-
miku. Už se na filmu pracuje 
osmý rok. Podle aktuálních 
informací půjde film do kin 
příští rok. Ideálně v květnu.

 Když má film tolik 
koproducentů, neodráží se 
to ve výsledku?

www.e15.cz | 11 |

V Divadle 
Spejbla 
a Hurvínka 
je od roku 
1973, kdy tam 
nastoupil po neúspěšných 
zkouškách na konzervatoř. 
Debutoval v dětské hře 
Hurvínek mezi broučky. 
Od roku 1982 pravidelně 
alternoval Miloše Kirschnera. 
Po Kirschnerově smrti se stal 
jeho nástupcem v interpretaci 
dvou hlavních loutek. Dnes je 
šéfem uměleckého souboru 
Divadla Spejbla a Hurvínka. 
Pro divadlo též napsal 
a režíroval několik her.

Martin 
Klásek (59)
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rychle, ale začít skutečně 
hrát včetně střídání hlasů 
a udržení charakterů v dia-
lozích je kumšt. Ty postavy 
mají nějaký rytmus, naturel, 
myšlení, dýchání a samo-
zřejmě věk, což musíte 
zohlednit. A já nehraju jen ty 
dvě hlavní postavy. V insce-
naci Dějiny kontra Spejbl 
jich hraji i šest najednou. 
Tohle trvalo roky, než jsem 
se v tom začal cítit dobře 
a než i pan Kirschner řekl: 
„Vidíš, Martine, tady už to 
pomaloučku začíná. Ale nic 
si z toho nedělej, že ti to tak 
dlouho trvá. Já když přišel 
do rozhlasu s panem Skupou 
a on začal hrát, tak ta křivka 
zaznamenávající hlasy lítala 
nahoru a dolu. Pak jsem za-
čal já a ani se nepohnula.“

 Je složité hledat nástup-
ce?
Je to těžké. Nám se hlásilo, 
hlásí a hlásit bude vždyc-
ky spousta zájemců. Já už 
mám jednoho vytipovaného 

 Spejbl s Hurvínkem 
mluví vždy jazykem 
země, v níž vystupují. 
Jsou to slovní klauni, 
s překladatelem 
na jevišti by to 
nefungovalo. Dosud 
promluvili 26 jazyky. 

http://nazory.e15.cz/rozhovory/hurvinek-ma-mobil-zatim-zakazany-1301022
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Tvář dne 

 Brexit by ohrozil jednotu 
království. Znovu by se vynořily 
tlaky Skotů, i klid v Severním 
Irsku by byl ohrožen,

shodli se britští expremiéři a někdejší 
političtí rivalové John Major a Tony Blair.

Šlachtagate: 
kdo má vlast-
ně vládnout?
To, co je dnes v médiích ozna-
čováno jako vládní krize, je ve 
skutečnosti boj o to, kdo bude 
v této zemi vládnout. Jestli 
řádně zvolení politici, kteří 
samozřejmě jsou – jako všich-
ni lidé – omylní a často i hlou-
pí. Anebo ještě větší část moci 
dostanou političtí oligarcho-
vé typu Andreje Babiše, kteří 
v minulých letech podepsali 
politický pakt se skupinou 

státních zástupců a veřejných 
aktivistů přesvědčených o své 
neomylnosti. 

Někdy v roce 2012 se utvo-
řila zvláštní koalice před-
stavitelů nových politických 
hnutí (ANO) s částí občan-
ských iniciativ s ambiciózní-
mi státními zástupci. Většinu 
členů této aliance spojovaly 
jednak nadační peníze 
Andreje Babiše a současně 
snaha o politický a mocenský 
vzestup. U státních zástupců 
pak primárně šlo změnit 
veřejnou žalobu v útvar 
podobný někdejší centralizo-
vané prokuratuře. K tomuto 
účelu si také napsali zákon. 

Symbolem změny a nových 
pořádků se přesně před třemi 
lety stala razie policejních 
útvarů v čele s Robertem 
Šlachtou na Úřadu vlády. Na 
následné tiskové konferenci 

bylo oznámeno, že špičkové 
útvary policie jsou na stopě 
organizovanému zločinu. Nic 
z toho se ve vztahu k politi-
kům a politickým stranám 
nikdy nepotvrdilo. Nicméně 
hlavní účel razie byl splněn: 
zpochybnění a pád Nečasovy 
vlády a potažmo tradičních 
stran. Tento nestandardní 
krok, který předjímal dnešní 
nestandardní bitvy o reor-
ganizaci policie, byl „koalicí 
nových pořádků“ přivítán 
s nadšením. 

Tři roky poté oznamuje 
policejní prezident Tomáš 
Tuhý, že chce reorganizovat 
policii a vytvořit Národní 
centrálu proti organizova-
nému zločinu. V praxi by to 
znamenalo oslabení pozice 
jednoho z reprezentantů této 
koalice, policisty Roberta 
Šlachty. Tedy policejní složky 

specializující se v posledních 
letech na mediálně přitažli-
vá témata daleko víc než na 
organizovaný zločin. 

Když se v Lidových novi-
nách objevily aktivistické 
články na téma „zachraňte 
plukovníka Šlachtu“, tak se 
místy rozhádaná „koalice 
nových pořádků“ opět prudce 
semkla. Její jednotliví repre-
zentanti dnes tvrdě tlačí na 
premiéra Sobotku, aby minis-
tru vnitra Chovancovi dal pří-
kaz, aby reorganizaci stáhl. 
Před Sobotkou je tak nejtěžší 
rozhodování jeho kariéry. 
Z jeho volby se odvine zítřejší 
podoba české politiky. 

Dalším želízkem v ohni 
„koalice nových pořádků“ 
je nový zákon o státním 
zastupitelství, výrazně 
zvyšující pravomoci špičkám 
veřejné žaloby. Nedávno jej 

sněmovna zařadila až na 
podzimní projednávání, což 
vytváří napětí mezi vedou-
cími státními zástupci. Když 
přišlo oznámení, že Robert 
Šlachta by už nemohl stát 
v čele samostatně působícího 
policejního orgánu, nastala  
mediální a politická vřava. 

Výsledkem hnutí s pra-
covním názvem „Zachraňte 
plukovníka Šlachtu“ může 
být jen jediné: další politizace 
policie a jejích nezávislých 
složek vyšetřování. Pokud 
Sobotka podlehne tlaku 
vzbouřenců v čele s Babišem 
a Bradáčovou, bude se příště 
o policejních funkcionářích 
rozhodovat na grémiích 
politických stran a koaličních 
trojkách. 

Autor je komentátorem  
týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka
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n Současná italská 
verze vztahového 
dramatu Bazén z roku 
1969 svádí atraktiv-
ním mezinárodním 
obsazením, jako dra-
ma se ale rozpadá.

Iva Přivřelová

Do spokojeného letního kli-
du jednoho páru vrazí suk-
ničkářský kamarád se svou 
dcerou. Komu tato premisa 
připadne povědomá, stejně 
jako jména ústřední-
ho čtyřúhelníku, 
jeho jemné 
mocensko-
milostné 
hry a jejich 
vyhrocení, 
ten viděl sní-
mek Bazén, 
v němž něco 
podobného 
prožívali Alain 
Delon a Romy 
Schneiderová v režii 
Jacquesa Deraye. 

Ital Luca Guadagnino 
jejich příběh převzal, upravil 
a přejmenoval podle obrazu 
Davida Hockneyho na A Big-
ger Splash, konečný český 
název zní Oslněni sluncem. 
Obsadil ho také velmi atrak-
tivními hvězdami. Režiséro-
va múza Tilda Swintonová 
se snaží přesvědčit v roli 
rockové hvězdy po operaci 
hlasu, Matthias Schoenaerts 
hraje kameramana a vylé-
čeného alkoholika a Dakota 
Johnsonová dívku, která 
se snaží lhát jako dospělá. 
Všemu vévodí Ralph Fiennes 
jako (skoro) nezastavitelné 
dynamo poháněné alkoho-
lem, hudbou a chtíčem. 

Guadagninův film změnil 
místo konání z Riviéry na 
kamenný italský ostrov, po-
volání postav i jejich zátěž, 
tedy dost na to, aby jeho 
variace na stále skvělý Bazén 

měla smysl, minimálně na 
papíře. Na plátně se psycho-
logické vztahové drama na-
konec obrátí v nevyrovnanou 
telenovelu, kterou v soutěži 
loňského benátského filmo-
vého festivalu domácí kritici 
vybučeli za zesměšňování 
italských postav. 

Do scény Fiennesovy ta-
neční exhibice na disco song 
Rolling Stones film zaujme 
kromě soundtracku i svými 
náhlými střihy, díky nimž 
dokáže dobře pozorovat ne-
vyřčené pocity a pomalu bu-
dovat napětí. Atmosféru kazí 

jen zbytečné flashbacky 
vysvětlující pozadí 

vztahů. Později 
však režie začne 

působit víc 
manýristicky 
než významo-
tvorně, střet se 
dlouho odkládá 

a do obrazu 
vstupují nemo-

torně vložené ved-
lejší postavy. Mezi ně 

kromě málo schopných 
policistů patří i uprchlíci, 
jejichž mnohem závažnější 
krize tu kontrastuje s osob-
ními problémy zhýčkaných 
krásných bohatých. 

Uprchlíci nicméně ukážou 
na malichernost a sebestřed-
nost nejen hlavních hrdinů, 
ale i celého filmu. Oslněni 
sluncem pak působí jako 
atraktivní a dobře zahraná 
telenovela bez výrazného vy-
znění. Kromě neodolatelné 
ukázky druhé mízy Ralpha 
Fiennese.

Autorka je spolupracovnicí redakce

n V češtině poprvé 
vychází komiksová 
řada Myší hlídka. 
Dětští čtenáři  
tak dostávají svého 
Pána prstenů.

Stanislav Šulc

Napsat komiks vhodný pro 
věkovou skupinu mezi osmi 
a dvanácti lety je nesmírně 
těžké. Autor musí vytvářet 
dostatečně zábavný příběh 
a atraktivní postavy (což 
musejí i všichni jiní tvůrci 
komiksů), ale navíc musí být 
velmi opatrný v poselství 
a étosu. Nesmí propadat 
cynismu a dobro musí vždy 
zvítězit, aby si dětský čtenář 
ponechal alespoň trochu 
nevinnosti. Davidu Peterse-
novi se povedlo všem těmto 
pastem vyhnout a jeho Myší 

hlídka je mistrovský komiks 
pro děti, který si ale mohou 
naplno užít i dospělí.

Hlavními hrdiny jsou tři 
členové Myší hlídky Boris, 
Justýn a Straš, kteří objeví 
rozsáhlé spiknutí proti 
vůdkyni myší Gvendolíně. 
V první knize s podtitulem 
Podzim 1152 se pak trojice 
dostane do řady svízelných 
situací a vše vygraduje 
v ohromném střetu, který by 
obstál v leckterém dospělác-
kém vyprávění.

Myší hlídka přesvědčí 
vším – příběhem, postavami, 
krásnou vizuální stránkou. 
Ale vůbec nejdůležitější je 
její vnitřní svět, z nějž  
aktuální komiks naznačuje 
pouze malý kousek. Peter-
senovi se podařilo vytvořit 
svébytný prostor s vlastní 
mytologií, zákonitostmi 
a logikou, jež je kouzelné 
postupně odhalovat. Právě 

v tom se vyrovnává velkým 
výpravným eposům pro 
dospělé z posledních dekád, 
jako je Pán prstenů, k němuž 
bývá Myší hlídka často při-
podobňována. Ačkoli by to 
pro neznalého čtenáře moh-
lo vypadat jako nabubřené 
prohlášení, není tomu tak.

Myší hrdinové jsou při-
nejmenším stejně udatní 
jako Frodo a další hrdinové 
Tolkienova světa, stejně 
ctnostní jako nejslavnější 
rytíři a čtenáře v jakémkoli 
věku přesvědčí, že je třeba 
věřit v dobro a bojovat za ně. 
A to o sobě nemůže automa-
ticky prohlásit hned každá 
dětská kniha.

atraktivní 
telenovela  
od bazénu

Tipy

Výstaviště Holešovice

RespecT fesTival

Na louce pod Bruselskou cestou 
na výstavišti v Holešovicích bude 
znít podmanivá hudba z etiopie, 
tradiční muzika z Bretaně či 
spirituální trance s hebrejsko-
beduínskými kořeny z Galileje. 
Respect festival se o víkendu 
uskuteční již podevatenácté.

oslněni sluncem

(drama, itálie/francie, 124 minut)
režie: luca Guadagnino
Hrají: Tilda swintonová, Matthias 
schoenaerts, Ralph fiennes
Premiéra: 9. června
Hodnocení: 50 %

David Petersen: myší hlídka 1

nakladatelství:  
comics centrum, 2016
Překlad: Jan Kantůrek
Hodnocení: 90 %

Tím  
jediným  

neodolatelným  
na snímku je  

ukázka druhé

mízy
Ralpha Fiennese.
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Uctívači 
svatého 
Lenina

Tomáš Stingl

Na tuhle metodu věřili 
pejsek a kočička, když 
pekli dort. Pokud do toho 
zamícháte samé dobré věci, 
výsledek přece nemůže být 
špatný. A něco podobného 
si asi řekli zakladatelé kultu 
Cao Dai ve Vietnamu.

Jedno z nejmladších nábo-
ženství světa bylo oficiálně 
zaevidováno v roce 1926 na 
území tehdejší francouzské 
koloniální Kočinčíny. Otcem 
zakladatelem byl místní 
úředník Ngo Van Chien. 
Ten kolem sebe shromáždil 
zhruba tři stovky učedníků 
a tlumočil jim poselství, kte-
ré získal spojením se svatým 
duchem zvaným Duc Cao 
Dai. Na základě tohoto učení 
vznikla věrouka, která má 
dnes už téměř šest milionů 
stoupenců a zhruba čtyři 
stovky chrámů po celém 
Vietnamu. Centrem nábo-
ženství je jihovietnamské 
město Tay Ninh, kde stojí 
i největší chrám, který je 
oblíbeným cílem turistů.

Vše V jednom
Na synkretickém nábožen-
ství Cao Dai je fascinující 
právě to, co všechno do 
sebe vstřebalo. Jako novo-
dobá věrouka má výhodu, 
že může brát inspiraci ze 
všech předchozích poznatků 
lidstva. Pod jednou střechou 
se tu tak sešli názory i světci 
z buddhismu, křesťanství, 
taoismu, džinismu i z mnoha 
dalších tradic.

Tím to ale všechno teprve 
začíná. Musíme na tomto 
místě nejdřív zdůraznit, že 

samozřejmě plně respektu-
jeme tuto věrouku a že není 
v možnostech drobného, 
odlehčeného novinového 
článku postihnout byť jen 
zlomek z mnohavrstevného 
konceptu Cao Dai. Přiznaně 
zmíníme jen jeden povr-
chový rys, který na Cao Dai 
poutá pozornost médií i tu-
ristů. Tím je pestrý panteon 
světců, které caodaisté uctí-
vají. Marná sláva… Když vám 
tuhle nesourodou skupinu 
historických postav prů-
vodce při návštěvě chrámu 
začne jmenovat, chtě nechtě 
vám cukají koutky.

Prorokem  
je Prezident i císař
Že mezi svaté proroky 
caodaisté počítají Ježíše, 
Buddhu, Mohameda nebo 
čínské mistry Lao-c‘ a Konfu-
cia, to jaksi do náboženského 
kontextu zapadá. Další jmé-
na z toho ale začnou dělat 
pořádný pelmel. Mezi více 
než sedmdesáti světci prý 
figuruje například i římský 

vojevůdce Julius Caesar, 
ruský revolucionář Lenin 
nebo první čínský prezident 
Sunjatsen. Také je znát, že se 
caodaismus rodil na území 
francouzské kolonie, protože 

NEPŘEHLÉDNUTELNÉ. Chrámy 
Cao Dai na sebe upozorňují 
typickou kombinací žluté a čer-
vené barvy.

JAKO U KATOLÍKŮ. Tituly hodnostářů si náboženství Cao Dai vypůj-
čilo od křesťanů, takže má své biskupy, kardinály i papeže.

n Vietnamský kult Cao Dai je prazvláštní mix 
mnoha náboženství a ideologií. Do panteonu 
jeho svatých patří tak nesourodé postavy, ja-
kými byli Buddha, Johanka z Arku nebo spiso-
vatel Victor Hugo.
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on-line prodej
www.eximtours.cz

 tel.: 841 115 115

Doporučujeme zakoupit
cestovní pojištení.
Ceny neobsahují víza.

AI – all inclusive
PP – polopenze
SN – snídaně

CENA JE KONEČNÁ, platí pro 1 osobu
ve dvoulůžkovém standardním pokoji
nebo apartmánu dle popisu v katalogu.

PLP – plná penze
VD – vlastní doprava
SOAI – soft all inclusive

Destinace dny odlety hotel strava cena
ŠPANĚLSKO – MENORCA 8 11.6. Praha 3* PP 12 790 Kč
ITÁLIE – ISCHIA 8 11.6. Praha 3* soft AI 10 490 Kč
ITÁLIE – SICÍLIE 8 12.6. Praha 3*+ PLP+ 10 290 Kč
ŘECKO – KOS 8 12.6. Praha 3* soft AI 7 590 Kč
EGYPT – HURGHADA 8 12.6. Praha 4* AI 8 190 Kč
TURECKO – TURECKÁ RIVIÉRA 8 12.6. Praha 4* PP 7 990 Kč
ŘECKO – KORFU 8 13.6. Praha 4* PP 9 690 Kč
TUNISKO – PEVNINA 8 14.6. Praha 3* AI 5 990 Kč
ŘECKO – RHODOS 8 14.6. Praha 3*+ AI 10 290 Kč
KAPVERDY – OSTROV SAL 8 14.6. Praha 4* AI 20 190 Kč

SPOJENÉ ARABSKÉ EMIRÁTY 8 14.6. Praha 4* PP 13 790 Kč

BULHARSKO – BURGAS 8 14.6. Brno 4* AI 10 590 Kč

MAROKO – SAIDIA 8 15.6. Praha 5* AI 11 490 Kč

EGYPT – MARSA ALAM 8 16.6. Praha 4* AI 9 690 Kč

TUNISKO – DJERBA 8 17.6. Praha 3* AI 8 590 Kč

Last Minute
Nepřeplněné PLÁŽE,

PŘÍJEMNÉ počasí i ceny
odletů v ČERVNU !

E15_126x136_10.6.indd   1 9.6.2016   14:14:42
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Úděsné výlety z vykřičené čtvrti

VE DNE V NOCI. District 1 nikdy nespí a jídlo nebo masáž zad si 
můžete objednat v kteroukoli hodinu.

Startovním bodem pro 
cestu k chrámům Cao Dai 
je osmimilionové Ho Či Mi-
novo Město. A v něm je zá-
kladnou všech cestovatelů 
District 1. Tahle pulzující 
neonová čtvrť nikdy nespí, 
a jestli jste v dětství ztra-
tili plyšového medvídka, 
tady ho určitě v některém 
pouličním stánku zase 
najdete. V Districtu 1 mají 
všechno a mají to tam lev-
ně. Levné ubytování, levné 
jídlo, levné pivo, levné 
holky. V několika blocích 
téhle centrální čtvrti je 
natěsnána víc než stovka 
hostelů, jsou tu 24 hodin 
denně otevřené restaurace 
pod širým nebem, bary, 
masážní salony, obchody 
se suvenýry a cestovní 
kanceláře. Ze všeho nejvíc 
to tu připomíná legendár-
ní Khao San Road v Bang-
koku.

Výlet k hlavnímu chrá-
mu Cao Dai vám v Dis-
trictu 1 nabídnou pouliční 
turističtí agenti jen asi tak 
pětkrát za minutu. A jak 
jinak – za báječnou cenu. 
Jednodenní zpáteční cestu 
do 100 kilometrů vzdále-
ného chrámu v Tay Ninh 
tu pořídíte za pouhých  
15 dolarů. A to výlet zahr-
nuje i oběd a zastávku  
v Cu Chi u podzemních tu-
nelů vykopaných za války. 
No nekupte to, když je to 
tak levné.

Jenomže co nic nesto-
jí, nestojí za nic. Výlety 
dohodnuté v Districtu 1 
jsou turistickou mašinerií 
v tom nejvulgárnějším 
podání. Otupělého turistu 
vyzvedne za kuropění 
v hostelu poslíček na 
mopedu a odveze ho na 
hlavní ulici. Tam ho předá 
malému mikrobusu, který 
ho odveze do jiné ulice, 
kde turistu přeloží zase 
do většího autokaru. Ten 
se zařadí do kolony a celý 
konvoj mnoha autobusů 
vyrazí do stejné destina-
ce. Několikrát se po cestě 
k chrámům zastavuje na 
„ukázce rukodělné výro-
by“, což v praxi znamená, 
že vás protáhnou nějakou 
průmyslovou manufak-
turou a pak čekají, že si 
příslušný barevný deštník 
nebo skládací klobou-
ček koupíte v podnikové 
prodejně. Hlavní problém 
těchto masových výletů 

je, že do chrámu v Tay Ninh 
dorazí kolona, a tudíž armá-
da turistů ve stejný moment, 
takže na autentickou atmo-
sféru můžete zapomenout. 
A druhým problémem je, že 
spoustu času strávíte v auto-

buse a na samotnou návště-
vu chrámu zbude málo času, 
takže je uspěchaná.

Pozor, obdobnými neduhy 
trpí  – alespoň podle svědectví 
mnoha turistů – i většina 
all inclusive jednodenních 

výletů do delty Mekongu nebo 
k podzemním pevnostem 
z vietnamské války. 

Někdo může považovat 
za výhodu, že při takovém 
výletu nemusí vůbec 
myslet a naprosto nic 
řešit. Přičinliví Vietnamci 
se o všechno postarají 
a výletníka si podávají 
jak hadrového panáka na 
běžícím pásu. Včas mu jen 
řeknou, kdy a kde si má co 
vyfotit a do které kasičky 
má vhodit všimné. Ano, je to 
jednoduché a levné. Ovšem 
cestovatel, který chce poznat 
skutečný Vietnam, by měl 
zvážit, zda si raději cestu po 
téhle krásné asijské zemi 
neorganizovat sám. Jezdit 
místní dopravou a mimo 
hlavní turistické trasy. Jinak 
se vrátí spokojeně z exotické 
dovolené a nikdy se nedozví, 
že místo Vietnamu mu celou 
dobu ukazovali jen jakousi 
podivnou, umělohmotnou, 
turistickou Potěmkinovu 
vesnici. /sti/

si vybral mnoho světců 
z francouzských dějin. Třeba 
Johanku z Arku, Napoleona 
nebo spisovatele Victora 
Huga, který je počítán do-
konce mezi světce nejhlav-
nější. Domácí osobnosti 
zastupuje v panteonu Trang 
Trinh, vietnamský básník 
ze 16. století.

chrám jako z lunaParku
Dojem zvláštní směsice 
nevyvolává jen svérázná parta 
světců, ale také architektura 
caodaistických chrámů v Tay 
Ninh i v jiných městech. Už 
zdálky je bezpečně poznáte, 
protože jsou natřeny křikla-
vou žlutou barvou. Kaskádo-
vité střechy evokují čínský 
palác, věžičky jsou zas jako 
minaret u mešity, sloupy ovi-
nuté hady připomínají málem 
pouťový kolotoč s lochneskou.

Do vymezených prostor 
v chrámu v Tay Ninh už 
dnes smějí vstoupit turisté, 
mohou sledovat i každodenní 
rituály věřících. To je vzácná 
možnost, která tu dřív ne-
byla. I caodaismus si prošel 
svou problematickou érou. 
V polovině minulého století 
se proměnil ve vojenský kult, 
který měl vlastní armádu 
o síle 25 tisíc vojáků a v pod-
statě ovládal celý jihozápadní 
Vietnam. Po sjednocení země 
ale komunisté kult Cao Dai 
zpacifikovali, jeho majetek 
znárodnili a čtyři zástup-
ce sekty popravili. Nyní je 
ovšem celá oblast již po mno-
ho let mírumilovná a přístup-
ná. V tichosti si tu uctívají své 
Leniny a Napoleony.

Tohle je další pikantní střípek 
z nauky Cao Dai. Ve vesmíru 
je podle ní 72 obývaných 
planet, přičemž ta první 
je předstupněm nebe a ta 
s pořadovým číslem 72 je 
předpeklí. Tipnete si, na které 
planetě jste se v tomto životě 
reinkarnovali vy? Podívejte se 
na účet za elektřinu, pusťte si 
v televizi parlamentní rozpravu 
a ochutnejte malinové pivo. 
Ano, tipujete správně. Tahle 
planeta je peklo. Tedy skoro. 
Má pořadové číslo 68.

Máte smůlu, žijete  
na pekelné planetě

ŽÁDNÉ MASO, ŽÁDNÝ ALKO-
HOL. Stoupenci víry Cao Dai 
se nesmějí opíjet a minimálně 
deset dní v každém měsíci 
nejedí maso.
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Přístupné nepřístupné 
a odkryté skrývané

Dobříšský zámek je proslulý 
svým francouzským parkem, 
do něhož stojí za to kdykoli 
zavítat. V neděli při akci 
zvané Víkend otevřených 
zahrad však návštěvníky 
středočeského skvostu čeká 
vedle komentované pro-
cházky kvetoucím a vonícím 
parkem i prohlídka obvykle 
nepřístupných a skrytých 
míst zámeckého areálu.

mENšiNOvé žáNry

Festival Na Kaši zve 
outsidery a nezařaditelné

Na Kaši Fest se za tři ročníky 
stal známým svou široce ote-
vřenou náručí všem, pro něž 
je těžké se se svou hudební 
tvorbou představit veřejnosti. 
Týká se to i studentů vynika-
jících ve filmové či divadelní 
tvorbě. Obec Petrov u Prahy, 
kde se festival ode dneška 
do neděle koná, také poprvé 
navštíví britský hudebník 
Deadly Hunta (na snímku).

lEtECtví

Báječné stroje 
v historických kulisách

Nevídanou leteckou show 
pro malé i velké slibuje 
v sobotu tradiční dobový le-
tecký den v Mladé Boleslavi. 
Unikátní letecká vystoupení 
doplní historická pozemní 
technika a dobová atmosfé-
ra. Mimo hlavní program 
bude možnost vyhlídkových 
letů. Organizátoři slibují 
návštěvníkům celodenní 
zábavu pro celou rodinu.

hudbA A CyKlistiKA

Menu podle hudebního 
vkusu či náročnosti trasy

Festival Concentus Moraviae 
je v plném proudu a v sobotu 
láká k objevování hudebních 
zážitků i krás jižní Moravy 
a Dolního Rakouska z cyk-
listického sedla. Hudbymi-
lovní cyklisté tak budou mít 
možnost zvolit si vlastní 
trasu, ať již podle atraktivity 
koncertních destinací, osob-
ních hudebních preferencí či 
svých fyzických schopností. 

muzEjNiCtví

Svět nočníků je pestřejší, 
než by se zdálo 

Pražský muzejní víkend se 
stal příležitostí pro Muzeum 
historických nočníků 
a toalet a Dům vláčků, aby 
v sobotu zadarmo představi-
ly největší sbírku nočníků na 
světě a podobně rozsáhlou 
sbírku kdysi nedostižných 
železničních modelů z pro-
dukce bývalé NDR. Bonusem 
pak je řada kuriozit, zábavy 
i poučení. /hý/
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drACi vE vOdě. 
Tradice pádlování 
na dračích lodích je 
stará přes dva tisíce 
let a pochází ze 
starověké Číny. Lodě 
odvozené od boha 
vod – draka, jsou 
12,5 metru dlouhé 
a pojmou dvacet 
pádlujících. Na ko-
nečných dvaadvacet 
členů posádky je 
pak doplní kormi-
delník stojící na zádi 
a bubeník sedící 
na vysoké stolici 
vpředu a udávající 
rytmus pádlování. 
Přídě a zádě lodí 
zdobí vyřezávané 
dračí hlavy a ocasy. 
Moderní historie této 
kratochvíle se datuje 
od roku 1976, kdy 
se uskutečnil první 
festival dračích lodí 
v Hongkongu. A od-
tud je také včerejší 
snímek z obřadu 
mezi závody letošní-
ho ročníku.
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